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1 Rozhovory s pracovníky LLKV 

1.1 Rozhovor s pracovníkem LLKV v anonymizované podobě  

Lokalita: pod Goethovou horou, 3. 4. 2021 11:30 hod. 

 

Vy pracujete v této organizaci řadu let, můžete mně o ní a o své práci v ní něco 

vyprávět? 

„Je to už pár let, co tu dělám a za těch pár let jsme se dostali ke skvělým výsledkům. 

V minulém roce proběhla výměna ředitele a přesídlili jsme se do nových prostor na svatém 

Linhartu. Práce pro lesy je zajímavá, náročná, a přesto ji mám rád. Mám kladný vztah 

k přírodě, ke zvířatům, a i proto to dělám.“ 

Co byste mi pověděl o památkách v lázeňských lesích?  

„Je jich tu velká četnost. Tím, jak už v dávné historii jsem jezdili hosti z celého světa, 

tak se v lesích ale i v jejich okolí, stavělo mnoho odpočinkových míst. Také různé obelisky, 

zastávky na odpočinek. My se o to teď staráme a chceme nechat tento odkaz z historie i pro 

budoucí generace zachován. Tím, jak je to tady hodně kopcovitý, tak je tu možnost pro mnoho 

vyhlídek. Ty výhledy jsou opravdu krásné.“ 

Jak se chovají návštěvníci v lesích? Máte nějaké zkušenosti? 

„Hosti z řad místních, ale i lázeňští hosté se chovají slušně. Nějaké větší negativní 

stránky nepozoruji. Spíše se o to nestarám. Zajímá mě les než ta turistika. To by asi byla 

otázka na někoho jiného.“ 

Co pokládáte pro zdejší lesy v poslední době za důležité?  

„Důležité je starat se o ten les tak, aby byl nějak přístupný pro veřejnost. Těžba 

porostů a pak ošetření po kůrovci, vichřicích a další těchto činitelích, kterým lesy neustále 

čelí.“ 

Liší se podle Vás lázeňské lesy od běžných lesů v ČR? 

„Jsou podle zákona lesy zvláštního určení. Tedy produkční funkce, tak jako je to u 

Lesů ČR, se kterýma i my sousedíme, není tak důležitá. Už v tom názvu lázeňský je jasné, že 

se to váže na město, které se zaměřuje na turistický ruch.“ 
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„Lesy musí navazovat na město a tím jsou ošetřované, aby i esteticky působily na 

návštěvníky a bylo jim umožněno se tu volně pohybovat, relaxovat a já nevím, co ještě 

všechno tam lidé dělají…“ 

Jak moc je omezená těžba v lázeňských lesích, když není primární funkcí lesa pěstovat 

dřevo? 

„Jak jsem říkal už. Těžba je v těch ostatních typech lesů a my tady taky těžíme a 

prodáváme i dřevo. V lese se zkrátka musí v určité míře těžit. Nemůžete to nechat volně vše 

růst a padat. Nesměřujeme k samovolnému přírodnímu lesu, tak zde zásahy musí být.“ 

Jakému typu lesa dáváte přednost? Zaměřujete se na výsadbu smrkových monokultur, 

nebo dáváte přednost smíšenému typu lesa?  

„Snažíme se vysazovat, jak jehličnaté, tak i listnaté stromy. Tedy smíšený les je naší 

prioritou, a to i do budoucna. V minulém století se tu hojně vysazoval smrk, borovice a teď 

vidíme co nám to způsobuje. Tam, kde jsou už staletý buky, duby namíchaný se smrky, jsou 

ty lesy poměrně zdravé, a i pěkně vzrostlé.“ 

Jaký je Váš názor na alochtonní dřeviny? 

„Jsou tu také zastoupeny, ale jen v malém množství plošně. Jsou tu i místa, kde jich 

je víc na jednom místě. Vím o pár místech, kde je rozšířený buk červený a douglaska. Směrem 

přes starou pražskou, tam jak jedete nahoru a po pravé straně jsou ty třesně. Naproti jsou u 

silnice i akáty, které tam zase plní funkci stabilizační. Drží svah, protože mají hluboké 

kořeny, a tudíž není na místě do toho zasahovat.“ 

Má současná globální porucha klimatu vliv na změnu skladby dřevin? 

„Připravujeme se na tyto změny a podle toho i sázíme dřeviny, které jak doufáme 

budou odolávat nepříznivým vlivům počasí.“ 

Podle lesního zákona máme lesy rozdělené do určitých kategorií. Co soudíte o 

kategorizaci lesa z hlediska lesního zákona? Měnil byste kategorie? 

„Až takhle se v zákonech nevyznám. Jsme toho zvláštního určení podle té kategorie.“ 
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1.2 Rozhovor s pracovníkem LLKV v anonymizované podobě 

 Lokalita pod: Goethovou horou, 3. 4. 2021 12:00 hod. 

 

Jaké jsou vztahy mezi LLKV a Lesy ČR? 

„S lesy ČR máme kolikrát společný porost, mezi kterýma je jen tenká hranice a oni 

pak jezdí po naší cestě a celou ji rozrejou. Většina zdejších cest patří nám, patří pod lázeňské 

lesy. Lesy ČR jezdí po našich lesích a ničí je. My používáme například ovčí vlnu, jako 

ochranu proti zvěři a lesy ČR v rámci povolených přípravků i postřiky. Lázeňské lesy 

preferují ekologické prostředky a omezují používání chemických prostředků. Lesy České 

republiky pronajímají svoje území někomu. U střelnice je to naše, ale vedle to mají Lesy ČR, 

ale spravuje to Bečov. Tahají techniku i po naší cestě a je to celý takový složitější. Je to o 

lidech vše.“ 

Jak fungují LLKV z pohledu udržitelného lesnictví?  

„Pomohla nám výměna ředitele. Za starého pořádku, byla větší snaha co nejvíce 

z lesa vytěžit. Byl motivován financemi.“ 

Čím je způsobený současný neuspokojující stav lesů?  

„Tady se nejednotilo, netěžilo a nic. Podívejte na ty stromy, jsou to taková párátka. 

Jsou to 30 až 40 let starý stromy, který jsou vyhnaný do vzduchu, protože jim chybělo světlo. 

Vůbec se to tu nejednotilo a na ty lesy se nehráblo 40 let. Všichni nám nadávají, že to tady 

těžíme a plundrujeme to tady, ale to dřevo je nevyužitelné už.“  

Dá se říct, že jste neustále v terénu a máte i určitý kontakt s veřejností. Jaké máte 

zkušenosti s chováním rekreantů v místních lesích? 

„Staráme se o lavičky, zábradlí, cesty, altány. Lidé to hodně ničí, sypou všude 

odpadky. Teď jsme objednali fotopasti na místa, kam lidé často sypou bordel. Rovnou se to 

bude odesílat na městskou policii. Jsou to zase částky navíc, který bychom dělat nemuseli, 

kdyby byli lidé slušní. Pytel z odpadkového koše, krabice od mlíka, to je zde zcela běžné. 

Sprejujou i altány. Opravíš altán, a druhý týden už je znovu posprejovaný. Kradou i dříví.“ 

„Všude kolem obor máme cedule, aby nekrmili návštěvníci zvířata. Už málem nám 

zabili pár zvířat. Krmí je čokoládou, houskami apod.“ 
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„Odpadky typů roušek, kapesníčků apod. Za sezónu nasbíráme 7 tun odpadků. 

Dalších několik tun ani nepočítám, co nasbírají naši pracovníci v lázeňských lesích…“ 

„Zajedou si do lesa, vysypou tašku z odpadkami a odjedou. Dokonce se nám tu stalo, 

že i jeden nám tu vyhodil gauč, ale nechal tam zapadlou složenku se svým jménem a adresou. 

Policie mu dala pokuty a musel to odklidit…“  

„Lesní stráž má mizerné pravomoci. Vše musí přes policii. Nemůžu násilím nikoho 

držet do příchodu policie. Máme malé pravomoci. Je to tristní. Dělají to i ty rekreanti z řad 

lázeňských hostů.“  

Ovlivnila pandemie covid-19 přístup rekreantů k lesům?  

„Nijak zvlášť to nekleslo ani teď během pandemie. Teď co byly zavřené okresy, bylo 

v lesích více lidí než obvykle. Byly tu zástupy. Stovky lidí.“ 

 

1.3 Rozhovor s pracovníkem LLKV v anonymizované podobě 

 Lokalita: pod Goethovou horou, 3. 4. 2021 12:30 hod. 

 

Nyní zde vysazujeme smrky a jedle. Jaké máte požadavky na druhové složení lesů?  

„Až se udělá prořezávka a probírka, tak se vysadí smíšený les, tak tu zůstane 10 až 

15 procent buku, který se sem dostává náletem a dosadí se to smrky, modříny a dalšími 

melioračními a zpevňujícími dřevinami. Snažíme se vysazovat buky, jedle a sem tam nějakou 

borovici, která se ovšem často sem tam zlomí. Borovice jsou dobré, protože dobře čistí 

vzduch, ale lámou se. Jakmile jsou v porostu, tak mají větve jen nahoře a jinak tvoří párátka, 

která se při vichřici zlomí. V takovém porostu je stěna lesa porostlá celá, která chrání před 

větrem. Jakmile ji sežere kůrovec a otevře se cesta do lesa, tak je to vevnitř všechno vylámaný 

a vysychá to. Jakmile se to otevře, je to vždycky zlo.“  

Podle lesního zákona máme lesy rozdělené do určitých kategorií. Co soudíte o 

kategorizaci lesa z hlediska lesního zákona? Měnil byste kategorie? 

„Tohle dělení lesa na kategorie je dávno překonané. Něco je přírodní les, kde vůbec 

nezasahujete a něco jiného je nepřirozená věc, či kultura, kde je smrk, či blahovičník v Africe 

a máte z toho maximální užitek.“  
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„Většina lidí si neuvědomuje to, že to, co my tu dnes sklízíme tu sázeli naši předci 

před námi a my tu zase sázíme něco pro ty druhý, co přijdou po nás. Dnes už jsou metody, 

postupy, či přístupy, že se snažíme dělat les. To, co vidíte se nazývá les zvláštního určení. Je 

to ale pořád nějaká forma té kultury. I představa o tom, že je tu dneska něco autochtonní, je 

velice iluzorní. Když byly potřeba sazenice a semena, tak to lesníci přivezli dříve z celé říše, 

pak se ukázalo, co bylo životaschopného a co ne.“ 

Co pokládáte pro zdejší lesy v poslední době za důležité?  

„Trápí mě poškozování lesa od zvěře. To, co nám ten les tady ničí jsou nadnormativní 

počty zvěře, speciální introdukované druhy jako je sika a s tím nikdo nechce nic dělat, 

protože když si někdo pronajme honitbu, tak tam chce střílet a chce tam mít tyhle kusy. Nikdo 

na ně prakticky nemůže. My jsme tu měli doposavad jen srnčí a teď ta sika je tady taky a 

když vám to odroste, tak ten plůtek můžete sundat a občas vám nějaký srneček něco otluče 

nebo zkousne, ale není to žádná velká škoda. Ta sika, když to sundáte, tak vám to za noc 

zcela zničí tu výsadbu a tím to končí a začínáte od znova.“ 

Má současná globální porucha klimatu vliv na změnu skladby dřevin? 

„Tento jev pozorujeme každý rok. Úhyn sazenic, lesnicky tomu říkáme nezdar, byl 

v posledních letech větší, kvůli nedostatečné vláze z jara. Je ovšem otázkou, jestli je to vina 

nás lidí, nebo procházíme sušší periodou, či kombinace obojího.“   

 

1.4 Rozhovor s pracovníkem LLKV v anonymizované podobě 

Lokalita: pod Goethovou horou, 3. 4. 2021 14:15 hod 

 

Jaký je Váš názor na alochtonní dřeviny?  

„Já jsem zastánce všech druhů rostlin a živočichů, ale jen v té míře, která je 

uhlídatelná a nemůže přerůst přes hlavu. Tak nějak to do těchto lesů patří. Z nepůvodních 

druhů tu máme buk červený, který vypadá opravdu pěkně a dává těm lesům takové zpestření. 

Poté se tu hojně vyskytuje douglaska a modřín. Modřín je dobrá dřevina a má dobré funkce 

pro les. Jinak pak v těch parcích jsou hojně zastoupeny další druhy dřevin, ale to už spadá 

pod správu lázeňských parků.“  
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Myslíte si, že má současná globální porucha klimatu vliv na lázeňský les? 

„Dříve se o tom jen povídalo a nevěnoval jsem tomu příliš pozornosti, ale po tom 

roce 2018, kdy byl mimořádně horký a suchý rok, jsem se o to začal o trochu více zajímat. 

Ty důsledky jsou patrné všude kolem nás. Les usychá a napadají ho škůdci, kteří tu v takové 

míře nikdy nebyly. Ty změny klimatu mají vliv ale na všechno a všude po světě. Pro nás je 

důležité, aby pršelo a byl dostatek srážek v zimě, což letošní zima naprosto splňovala.“  

Liší se podle Vás lázeňské lesy od běžných lesů v ČR? 

„To je přesně to, co se mi líbí. Jak se specializujeme na ty rekreační funkce pro lidi, 

tak to tady máme takové pestřejší. Ať už se jedná o různé památky, vyhlídky, tak i o pestřejší 

dřeviny. Zvláště tam dole u centra města.“  

Jak moc je omezená těžba v lázeňských lesích, když není primární funkcí lesa pěstovat 

dřevo? 

„Máme lesní hospodářský plán, podle kterého se těží, nebo má těžit. Nyní jsme nuceni 

těžit více z těch důvodů, co jsem vám řekl. Navíc je to v tomto případě nákladné. To dřevo je 

často v takovém špatném stavu, že se ani nedá zpeněžit nebo vhodně využít. Zkrátka ty lesy 

jsou určené na rekreaci, na jiné funkce než jako ostatní typy lesů. Já osobně bych uvítal 

udělat část produkčního lesa, který by se v intervalech kácel a mohl zpeněžit. I my 

potřebujeme příjem a byla by to jedna z možností, nad kterou se dá uvažovat.“ 

Změnily se nějak lesy za posledních 100 až 200 let? Přibylo nebo ubylo něco? 

„Více tady kácíme v důsledku kůrovce a sucha. Lesy se mění neustále, protože to tady 

máme velice pestré. Mnoho těch jehličnanů muselo, a ještě musí pryč, a následně tam sázíme 

smíšenější les, takže když sem přijdete tak za 30 až 50 let, nepoznáte to tady. Taky rekreační 

zařízení a občanská vybavenost v lesích je na pěkné úrovni, než tomu bylo koncem 

devadesátých let. To rozhodně. Snažíme se rozšiřovat různá hřiště pro děti, upravujeme čím 

dál tím více stezek a také je značíme pro sportovce a turisty.“  

Podle lesního zákona máme lesy rozdělené do určitých kategorií. Co soudíte o 

kategorizaci lesa z hlediska lesního zákona? Měnil byste kategorie? 

„Je pravda, že už je to nějaký ten pátek, co tento zákon vyšel, ale pokud je zákon 

dobrý, není to otázka, jak moc je starý. Ten zákon to myslí dobře a pro většinu lesů je to 

nastavené dobře. Každopádně by se měl již novelizovat, abychom v něm zahrnuli i těch 20 

let, které již od sepsání utekly.“ 
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„Stalo se toho dost, vidíme změny, kterým ty lesy musí čelit. Ale ve výsledku se mě to 

moc netýká, takže k tomu vážně nic moc mluvit nemůžu. Zeptejte se raději mých kolegů 

v kanceláři, ti v tom dělají a určitě vám k tomu řeknou něco více.“  

Postupují lázeňské lesy tak, aby byly z ekologického hlediska udržitelné a zároveň 

plnily společenskou objednávku lesů pro rekreaci a turistiku? 

„Určitě na to cílíme a je to i předpoklad našeho fungování. Omezujeme v přírodě 

škodlivé chemické postřiky a snažíme se to dělat, tak jak by to dělala příroda. Vysazujeme 

nové mladé stromky, ale věnujeme pozornost i náletovým druhům, které si chráníme. Sázíme 

hodně jedlí a buky, které tu byly původní.“ 

Jaký je rozpočet organizace? 

„Pokud tedy vím, tak jsme zatím dotováni městem Karlovy Vary, ale je tu snaha se 

od toho vymanit a začít si vydělávat sami na sebe. Lesy nabízí docela široké možnosti, jak 

by mohly vydělat slušné peníze. Jednalo by se například o zpoplatnění vstupů do památek, 

nebo rozšíření služeb pro veřejnost. Turistika v tuzemsku v posledních měsících vzrostla i 

díky pandemii, tak by se to dalo využít. Otázkou je, jak to bude v letošním roce, neboť 

příspěvky, které nám proudí z města mohou být nyní omezené. Tím, jak nejezdí turisti, tak 

město dostává velmi omezené finanční příspěvky. Budeme si muset ještě počkat, jak to bude. 

Ale musíme věřit v lepší zítřky.“ 

Působí návštěvníci nějakou formu újmy pro les?  

„Návštěvníci samozřejmě újmu působí. Nejlepší pro les by bylo, kdyby tam nikdo 

nechodil a nechal přírodu v klidu žít. Nicméně jsou to lesy, které jsou určené pro lidi a mají 

i takové funkce. Osobně pozoruji, že lidé odhazují odpadky a dělají velký hluk v přírodě. 

Rodiče dětí sami mluví velmi nahlas a ty jejich děti tady řvou a ani si nejsou vědomi, že to 

té přírodě může vadit. Je to samozřejmě problém těch rodičů, kteří svým dětem dávají špatný 

příklad. Ale jinak mám slušné návštěvníky rád. Často se i zajímají o to, co se tu děje.“ 
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1.5 Rozhovor s pracovníkem LLKV v anonymizované podobě 

Lokalita: pod Goethovou horou, 3. 4. 2021 16:30 hod. 

 

Vy pracujete v této organizaci řadu let, můžete mně o ní a o své práci v ní něco 

vyprávět? 

„Práce je to pěkná, baví mě. Pro někoho to může být nepochopená práce, kdy jste 

pořád v lese každý den, ale já to tady mám rád. Nemusím být pořád s lidma v kontaktu. Jsem 

tak trošku samotář, který si rád dělá to svý a je za sebe zodpovědný.“ 

Jak moc je omezená těžba v lázeňských lesích, když není primární funkcí lesa pěstovat 

dřevo? 

„Určitě postupujeme v těžbě jinak než lesy České republiky, ale tím, jak jsme lesy 

zvláštního určení, tak se tolik na toto nezaměřujeme. Máme tady k dispozici v Březový pilu, 

kde se i prodává palivové dříví. Ona ta těžba je taky docela nákladná, a ne vždy se nám to 

vyplatí. V poslední době těžíme to, co musíme. Jsou to ty poničené porosty ať už tím suchem 

nebo kůrovcem. Dá se říct, že v posledních dekádách je to zvýšené, ale zase se tu snažíme 

dát les do původní podoby po těžbě. Máme to i nařízený podle hospodářského plánu, takže 

jestli se liší těžba od jiných lesů, je taková dobrá otázka, nad kterou se můžeme rozmýšlet.“ 

Jakému typu lesa dáváte přednost? Zaměřujete se na výsadbu smrkových monokultur, 

nebo dáváte přednost smíšenému typu lesa?  

„Záleží taky jak kde. Zde třeba často vysazujeme znovu smrky s kombinací 

s listnáčem. A když se podíváme tam k Richmondu, nebo u města, tak tam se více počítá se 

smíšenými porosty. Za mě určitě je dobré mít smíšený les. Ty smrky rychle vyrostou a pak 

jsou s nima problémy, když přijde taková vichřice, jak tomu tady bývá. Fouká tady dost. 

Jsme na vrcholu a ty stromy to vždy nějakou mírou odnesou. No a založili jsme tu i mnoho 

školek, jak můžeme vidět. Třeba tady je to tak 5 let a už vidíme, jak jsou to velké stromy. Ty 

školky, když chceme oplotit, tak to stojí za prvé dost energie na lidskou práci. I zdroj toho 

dřeva a úprava na plot je nákladná a musí si s tím někdo vyhrát. Pak se i stává, že lidé nám 

to otevírají a chodí třeba na houby i do těch školek. Není to zcela běžný, ale i to se stává sem 

tam.“ 
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Jaký je Váš názor na alochtonní dřeviny?  

„Moc je nemám rád a do lesa to nepatří. Nebo lépe řečeno by to tu nemělo být. Je 

pravdou, že v lázeňských lesích, kde jsou ty funkce poněkud jinak nastaveny je nějak strpěno 

jiné zastoupení těchto druhů. Já moc v kontaktu s tím nejsem a spíše, jak říkám je to klasicky 

smrk, jedle a pak ty listnáče.“ 

Dá se říct, že jste neustále v terénu a máte i určitý kontakt s veřejností. Jaké máte 

zkušenosti s chováním rekreantů v místních lesích? 

„Potkávám, zejména v létě nebo na podzim houbaře a pak nějaké rodiny s dětma. 

Stává se, že i mladí chodí popít nebo se bavit do lesů, ale to je tak blíže u centra než tady. 

Jak je tu poblíž přehrada, kam by se lidé neměli chodit koupat, tak nám tady v létě parkují a 

už se i stalo, že pak nemohl traktor či taková to technika projet a museli jsme to vzít ob 

klikou.“  

„Lidé z města se jdou vykoupat, zaparkují to tady a je jim jedno, že tady žádné 

parkoviště není. A někdy nám i chodí do školek se dívat, kdy často jsou ty vrátka následně 

otevřený. Nevím, co tam dělají, asi si prohlíží sazenice, nebo si něco odrýpnou domů. Párkrát 

jde vidět, jak si lidé nesou domu v ruce nějakou tu borovičku či smrček a vysadí si to na 

zahradě. To ale nejde uhlídat a lidé to budou dělat asi pořád.“ 

 

1.6 Rozhovor s Pavlem Reiserem, pracovníkem LLKV 

Sídlo organizace na sv. Linhartu, 9. 4. 2021 9:30 hod. 

 

Co byste mi pověděl o památkách v lázeňských lesích?  

„Spoustu významných objektů v lázeňských lesích nechali stavět významní 

návštěvníci, což bylo pro město dobré, ale je to i pro nás velká zátěž, protože to musíme 

udržovat. Z některých objektů se staly památky a jejich údržba je i finančně náročná.“  

„Každá doba má tendenci přispět k tomu pěknému vzhledu těch lesů. I za socialismu 

se stavěly altánky, jsou to ty typizované v okolí cest, které kromě ozdobné funkce měly plnit 

hlavně ochranu návštěvníků před nečekanou nepohodou, proto jich vzniklo i tolik v těchto 

strategických křižovatkách. Památky typu obelisku, jsou už určitě záležitostí staršího 

charakteru.“ 
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Jak se chovají návštěvníci v lesích? Máte nějaké zkušenosti? 

„Viděl jsem i nejstarší rytinu od návštěvníků z roku 1845. Nejvíce ničí lesy a jejich 

vybavení mládež, která nemá kde trávit volný čas a nakoupí si alkohol. Vyrazí do nějakého 

altánu a tam něco vykopnou nebo poničí. Další skupinou jsou i bezdomovci, kteří někde 

táboří a spí, či si přinesou z města nějaké věci, které tam nechají, nebo i s nějakou výplní 

altánu si zatopí.“ 

Jaký je rozpočet organizace? 

„Naši činnost dotuje město. Probíhá i plánovaná těžba. I když jsme lesy zvláštního 

určení, tak je tu hospodářský plán. Posledních pět let je dost extrémní počasí a musíme těžit 

suchý les, kůrovce a škody po větrných smrštích. Přináší to malé peníze, a navíc musíme dát 

les znovu do pořádku, vše zalesnit.“ 

„Snažíme se vyhledávat veškeré dotační možnosti, které jsou k dispozici a pokoušíme 

se peníze získat v rámci nastavených podmínek, které jsou často obtížné.“ 

Jak funguje v lázeňských lesích těžba? 

„V lázeňském lese se může těžit, není to striktně zakázané. Už jenom tím, že to jsou 

lesy zvláštního určení. Pak v podstatě by se měla ošetřovat zajímavá estetická místa v lesích. 

Jsme něco jako zelená kulisa lázeňskému městu Karlovy Vary.“ 

Jak funguje organizace LLKV (kolik máte pracovníků apod.)? 

„Měli bychom mít pod padesát pracovníků zprůměrňovaných ročně. Stálých je nějak 

kolem 35 a v létě přibydou brigádníci, a navíc probíhají různé nárazové akce.“ 

Co soudíte o dřevinné skladbě v různých kategoriích lesů? Je tam rozdíl? 

„Musíme dodržovat lesní hospodářský plán, kde jsou doporučené dřeviny a také to 

závisí jaká je situace na trhu. Tím, jak je všude kůrovcová kalamita je to také těžší, ale vždy 

se nám podařilo sehnat a obstarat to, co jsme si plánovali. Dodržujeme ustanovení LHP.“  

Podle lesního zákona máme lesy rozdělené do určitých kategorií. Co soudíte o 

kategorizaci lesa z hlediska lesního zákona? Měnil byste kategorie? 

„Například ochrana pramenů je potom stanovaná další vyhláškou, protože pásma 

ochrany a ty hranice jdou přes naše lesy a jsou specifikované věci, která se tam pak smí a 

nesmí.“  
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Čím jsou lesy v okolí Karlových Varů jiné?  

„Je tu velmi hustá síť cest, která slouží k rekreaci, a i k léčebné terénní kůře, která 

souvisí se způsobem, s čím se lázeňští hosté léčí, protože by měli nejen pít prameny, ale i 

nějakým způsobem se přiměřeně pohybovat, protože to podporuje trávení, což je jeden 

z mnoha důvodů, proč sem jezdí.“ 

„Jsou jiné i v té estetičnosti. V různých lesních zákoutích jde nalézt duševní pohodu, 

a proto je tu mnoho laviček k odpočinku. Mnoho stavěných památek v duchu romantismu, 

které byly stavěny v tehdejší módě konce 18. století s přesahem do 19. století. Musíme ale 

říct, že v tom podobném duchu byla stavěna všechna lázeňská města v Evropě.“  

„Válečné hospodářství mělo nějaké priority např. zvýšenou těžbu. Jsou to údaje, 

které tady zůstaly zachovány a byly i v našich lesích, ale bylo to provedeno citlivějším 

způsobem než kdekoliv jinde. Škody města se týkaly především spojovacích uzlů a plynárny.“ 

Jaké jsou Vaše plány do dalších let v rámci rekreačního využívání lesů? 

„V poslední době je módní trend dělat zejména pro děti zajímavá dětská hřiště. Je to 

dané i technickými možnostmi. V oblibě jsou lezecká hřiště. Máme zde na sv. Linhartu i 

lanové centrum, které je určené jak pro děti, tak i pro dospělé.“  

Co byste mi pověděl o sv. Linhartu, kde teď nově organizace Lázeňské lesy sídlí?  

„Tento objekt byl zničený, protože když odešli poslední nájemci, byl dvakrát 

vykradený, technické vybavení neodpovídalo obyvatelnosti, a nakonec se ukázalo, že bylo 

potřeba nějaké části zdemolovat a vybudovat zcela od znova. Jsme tu od podzimu 2020 

teprve.“ 

Postupují lázeňské lesy tak, aby byly z ekologického hlediska udržitelné a zároveň 

plnily společenskou objednávku lesů pro rekreaci a turistiku? 

„V udržitelnosti nespočívá hlavní problém našich lesů. Myslím si, že musíme teď 

překonat probíhající krizi spojenou s pandemií, která už trvá druhým rokem a je omezené 

lázeňství. Z toho důvodu je omezený přísun financí do města a pokud se podaří překlenout 

rok či dva, tak se může více omezit těžba a najít jiné možnosti financovaní, abychom mohli 

co nejvíce plnit tu lesnickou udržitelnost. Chceme uvést lesy do dobrého stavu pro turistiku 

a lázeňství. Pandemie zasáhla i lázeňské lesy Karlovy Vary.“  
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„Město žije z návštěvníků lázní a pokud nejsou návštěvníci, tak nejsou příjmy, včetně 

lázeňského poplatku, a ten by měl sloužit k veřejným nákladům na tu údržbu celkově.“   

 

1.7 Rozhovor s pracovníkem LLKV v anonymizované podobě 

Lokalita: sv. Linhart, 9. 4. 2021 10:20 hod. 

 

Co pokládáte pro zdejší lesy za důležité? 

„Ochrana a údržba lesa. Teď je pro mě nejdůležitější vyhledávat napadené porosty 

a zabránit rozšiřování kůrovce po lesích. Chce to čas a bystré oko. Co se týče tohohle 

problému, tak jsou zmiňovány pořád Krkonoše, ale je pravdou že i nám tady se to 

nevyhnulo.“ 

„Dále je důležité udržovat oboru a starat se o všechna zvířata. Hlídat návštěvníky, 

aby jim neházely jídlo, které pak ty zvířata může zabít. No a děje se to velmi často, i ty cedule, 

které jim to říkají nemají takový účinek, který jsme čekali.“ 

Vnímáte globální změnu klimatu? Má vliv na změnu dřevinné skladby lesů? 

„Samozřejmě jako lesník již několik let pozoruji změny v lese. Už jen kůrovcová 

kalamita, která postihla v posledních letech naše lesy je ukazatelem změn. Určitě vím, že 

kůrovec tu je mnohem déle, ale vzhledem ke změně klimatu následovala dlouhá teplá etapa, 

kdy bylo málo srážek, které jsou pro stromy klíčové. Ty pak byly oslabené, a proto méně 

odolávaly kůrovci. Samozřejmě monokulturní skladba lesů tomuto problému také přispěla. 

Obecně tak mohu říct, že lesy České republiky nejsou úplně v kondici, ve které by měly být.“ 

Jaký je Váš názor na alochtonní dřeviny?  

„Tak jedná se o nepůvodní dřeviny, které se tu v minulosti běžně nevyskytovaly. 

Konkrétně v tomhle lese můžeme vidět asi nejčastěji buk červený anebo akát, který je 

zastoupený nejen v našich lesích, ale i v lesích ČR obecně. A našly by se tu i zástupci 

jehličnanů, jako například douglaska nebo pichlavé smrky. Obecně ale mohu říci, že pokud 

se skladba stromů v lese hlídá, tak bych různorodost uvítal, pokud to nebude na úkor 

původních dřevin.“ 
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Jak se chovají návštěvníci v lesích? Máte nějaké zkušenosti? 

„No největší zkušenost mám s tím krmením našich zvířat, která si tu hýčkáme. Jinak 

je to klasika jako všude jinde. Odpadky, hluk, narvaná parkoviště a parkování mimo 

vyhrazená místa k tomuto účelu. Ty lidi sem patří a jsou i zdrojem financí tady na tu celou 

činnost.“ 

Víte o nějakých plánech do dalších let, v rámci rekreačního využívání lesů? 

„V plánu je pokračování v modernizaci Linhartu a uvažuje se o vybudování, něco na 

způsob dinoparku a dalších hřišť pro děti, aby se zvýšily možnosti rekreace pro návštěvníky. 

Vše závisí na lidech, jak jsem ji bude chtít a také na finančních prostředcích. Teď to bude 

asi těžší, když ty prostředky vypadly a už dlouho jsme nuceni mít lanové centrum zavřené, 

kde se vybírá vstupné.“ 

 

1.8 Rozhovor s pracovníkem LLKV v anonymizované podobě 

Lokalita: Kolová, 10. 4. 2021 17:30 hod. 

 

Povídejte mi o lesích v okolí Karlových Varů, o svém vztahu k nim. 

„Pro lesy dělám zhruba 11 let a starám se o výsadbu, školky a celkově mám na 

starosti kontrolu lesa. Do toho spadá zalesňování, průběžná kontrola stavu porostů. Mám 

ještě jinou práci a tady pracuji se dá říct na poloviční úvazek. Bydlím kousek odsuď a beru 

to spíše jako svůj koníček.“ 

Co pokládáte pro zdejší lesy za důležité? 

„Důležité je, aby byly lesy zdravé a udržel se jejich rys, takový, jaký je doposud. 

Ochrana zvířat a dřevin, kontrola, aby nám to lidé tady neničili.“ 

Dá se říct, že jste neustále v terénu a máte i určitý kontakt s veřejností. Jaké máte 

zkušenosti s chováním rekreantů v místních lesích? 

„S veřejností teda moc v kontaktu nejsem. Sem tam někoho potkám. Někdy se i lidé 

vyptávají na cestu, nebo kde mohou si rozdělat oheň na buřty, ale vesměs si každý hledí 

svého.“ 
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Co soudíte o kategorii lázeňský les z pohledu lesního zákona?  

„Pokládám to za dobré rozdělení na kategorie, které má své opodstatnění. Něco by 

se už mohlo změnit. Ten zákon je sice starý, ale pořád je poměrně dobře nastavený. 

V budoucnu by mělo pár chytrých hlav zasednout a vymyslet nová pravidla a upravit ten 

zákon. Měli by to být lidé přímo z lesních správ, kteří tomu rozumí a nejen politici. Ti často 

ani neví, co vše obnáší práce v lese a že je to často dost těžká a náročná práce.“ 

Jaký je Váš názor na alochtonní dřeviny?  

„My určitě se nesnažíme nepůvodní druhy vysazovat, ani jim nedáváme příležitost se 

samovolně rozšiřovat po lesích. Jsou místa, kde nalezneme douglasku, ale vše je nějak 

ošetřeno, aby nám tady nevznikl nepůvodní les. Už pár desítek let se zaměřujeme na jedli, ve 

které vidíme naději. Je to původní druh, který byl v historii odstraňován a teď se jí snažíme 

vysazovat zpět do lesů.“ 

Má současná globální porucha klimatu vliv na změnu skladby dřevin? 

„Určitě to souvisí s těma nepůvodníma druhama stromů a keřů, které mají podmínky 

se samovolně šířit. Přizpůsobují se suššímu klimatu a ty naše původní pak vysychají nebo 

jsou napadány škůdci. Smrk taky není v nižších polohách České republiky původní a máme 

ho skoro všude nasazený. Tady ho taky sázíme, ale jsme už vysoko nad mořem, tak tady patří 

k tomu prostředí.“ 

 

1.9 Rozhovor s Mgr. Vladimírem Melicharem, spolupracovníkem LLKV 

Lokalita: Kolová, 10. 4. 2021 18:30 hod. 

 

Jak dlouho spolupracujete s lázeňskými lesy?  

„V lázeňských lesích Karlovy Vary jsem nebyl nikdy zaměstnán, ale spolupracuji 

s nimi. Mám k nim vztah už od mládí, vyrostl jsem zde a je to pro mě jakási náplň.“ 
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Jakému typu lesa dáváte přednost? Zaměřujete se na výsadbu smrkových monokultur, 

nebo dáváte přednost smíšenému typu lesa?  

„Sázíme jedle, protože tam jedle patří. Jsem předseda karlovarských lidovců a máme 

to jako politický program, podporovat rozumným způsobem lesnické hospodaření. Jsem 

v celostátní lidovecké komisi. V rámci toho jsem tam, abych v otázkách životního prostředí 

prosazoval ekologičtější pohledy na svět.“  

„V rámci kůrovcové kalamity jsme na tom ještě nejlépe z celé České republiky. Jsme 

tu v řádu jednotky procent tohoto území, ale za rok a dál to může být jinak. V loni byl celkem 

vlhký rok a ta kalamita se zbrzdila. Já tomu neříkám kůrovcová kalamita, protože to je 

gradace kůrovce a následek sucha.“  

„Jedná se o lýkožrouta smrkového a lýkožrouta sibiřského na jednotlivých 

lokalitách. Špatný stav lesů a následná kalamita jsou důsledkem špatných rozhodnutí 

v minulosti a následkem suchých roků.“  

„Lázeňské lesy jsou na tom docela dobře oproti jiným lesům, protože mají ty jiné 

funkce. Z hlediska procent dřevin je tam nejméně 40 procent buku, přes 5 až 7 procent jedle. 

Jsou tam další listnaté stromy, což je rozdílné od ostatních lesů v okolí, kde je zastoupení 

listnatých lesů nejvýše 10 procent.“ 

Je možné zjistit, jak lesy vypadaly před 100 až 300 lety z hlediska historického vývoje, 

ale i z hlediska zastoupení dřevin?  

„Lesy nebyly o moc jiné než v době nedávný, což je těch 200 až 300 let dozadu. Bylo 

jich méně, protože řada těch lesů byla vypasena a byla kolem Karlových Varů. Svahy kolem 

Karlových Varů byly totiž odlesněny. Směrem ke Třem křížům, nebo k Sokolskému vrchu i 

směrem na Hůrky to bylo málo zalesněno.“  

„Pak je něco, čemu se říká přirozená druhová skladba, která je v době, kdy tu 

nepůsobil odborný lesnický člověk. A ta přirozená druhová skladba je tu zastoupena 60 až 

70 procent buku, 20 až i 40 procent jedle a další dřeviny, a to na těch podmáčených místech 

a v údolí. Na exponovaných stanovištích dub, borovice a občas nějaká olše, jasan apod. 

Primárně to ale tady byly buko-jedlové lesy.“  

„Změna v uvažování ve vysazování dřevin nastala tak před 200 až 250 lety, kdy byl 

smrk brán jako nejvýhodnější strom pro užitek lidí. Když nebyly motorové pily, tak ty změny 

nebyly tak velký, protože lidé v té době nedělali nějaké holoseče.“  
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„Neměli na to energii a nástroje čili ty lesy byly udržovaný ve formě z jedné části na 

palivové dříví (mladé a střední lesy), a pak postupně velké stromy jako jedle, či smrky byly 

selektovaný na stavební konstrukce. Jedle se hodí na krovy, smrk je pro různá využití zase 

tvrdší.“ 

Podle lesního zákona máme lesy rozdělené do určitých kategorií. Co soudíte o 

kategorizaci lesa z hlediska lesního zákona? Měnil byste kategorie? 

„Ty kategorie se překrývají, ten les může být v něčem na zvláštního určení a zároveň 

může být hospodářsky využívaný. Funkce rekreační v lázeňských lesích, která je tu 

upřednostněna jim vyhovuje z hlediska toho, co potřebuje ten hospodář. Ty lesy fungují tak, 

že je i to město dotuje až na nějaké doby, kdy je nějaká kalamita a v tom lese se moc těží, 

pak mohou nastat problémy. Bylo to tak po roce 1984 řadu let, po větrné kalamitě. Desítky 

let se těžilo. Na údržbu cestiček, altánu apod. ten les moc nevydělá.“ 

„Vždy je dobré, když má ten les nějakou přidanou hodnotu. U Lesů České republiky 

to často chybí, protože prodávají to dřevo tzv. na stojato. Kdežto Lázeňské lesy Karlovy Vary 

mají problém sehnat personál, tak alespoň mají svoji výrobu v Březový, kde to dřevo dokáží 

prodávat na sortimenty, palivo, palubky apod. A to je pak řádově větší výnos lesa.“  

Co soudíte o závazných ukazatelích LZ? Připadá Vám náš lesní zákon č. 289/1995 Sb. 

příliš přísný, málo liberální směrem k vlastníkům ve srovnání s jinými sousedními 

státy? 

„Nejde o ty roky, když je ten zákon napsaný dobře. Jde o věci, který s ním souvisejí, 

jako vyhlášky o minimálním podílu melioračních a zpevňujících dřevin. Dnes se dává větší 

důraz na mimoprodukční funkce lesa a lesní zákon je kdysi tolik neznal, nebo je v takové 

míře nezohledňoval. Určitě se s tou legislativou dá pracovat, ale i z té stávající legislativy, 

pokud lesník chce a má dobrou vůli, může v tom lese hospodařit tak, aby měl výdělek a les 

zůstal pěkný.“  

Jaký je Váš názor na alochtonní dřeviny? Jsou zastoupené i ve zdejších lesích? Může/ 

má být jejich zastoupení jiné než v běžných hospodářských lesích?  

„Je to velmi zajímavá věc. V lázeňském lese mají vyšší podíl nějaké exoty, nebo by 

mohly mít vyšší podíl exoty, což může být kultivát např. buk červený. Alochtonní dřevina je 

tu modřín, protože je původní v České republice jen od Jeseníků na východ. Je to karpatská 

dřevina. Pravděpodobně v předchozí době meziledový byl původní dřevinou i zde.“ 
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„Je to dlouhodobý spor mezi biology a lesníky, jestli jsou alochtonní nebo ne. 

Pravdou ale je, že není doložen výskyt modřínu před osídlením západně od Jeseníků. Modřín 

je dobrý jako stabilizační dřevina, často stojí i někde na pasece, protože modřín vítr defacto 

nezlomí. Dělal se z něj třeba i stěžně do lodí. V původních oblastech, v Karpatech ovšem 

nedělá souvislé porosty, ale je vtroušený. Potom je v lázeňských lesích hodně douglaska. 

V okolí města nějaké ty exoty jsou, jako zpestření, ale je škoda, když si tím měníme 

zachovalejší celky. V okolí Richmondu máme i pěkné bučiny, a tam by bylo škoda tyto 

dřeviny vnášet, kdežto v těch místech, kde je už hodně pozměněná krajina, si to dovedeme už 

představit, jako parkový typ. Problémem jsou exoty, kteří se dokáží velmi rychle šířit. Máme 

tu vejmutovku a dub červený, které mají velký potenciál se šířit na území lázeňských lesů. 

Akátu zde moc nemáme, protože nebylo obvyklé ho sázet do lesa. Po povodních v roce 1890 

se začal vysazovat v dříve odlesněných stráních, kde byly kozí a ovčí pastviny. Je okolo měst, 

na svazích u železnice apod. Přímo do lesů se sázel jen někde. V lázeňských lesích je v okolí 

přehrady Březová.“  

Má současná globální porucha klimatu vliv na změnu skladby dřevin? 

„Kdyby tady začalo být obrovské sucho, tak za jak dlouho by se asi změnil ten les? 

Jedná se o dlouhou dobu, abychom mohli na tuto otázku odpovědět. Samozřejmě bude mít, 

ale ten les by tu např. deset let umíral, pak by sem domigrovaly nějaké nepůvodní dřeviny. 

Tak za 50, 100 až 200 let by se to začalo projevovat tak, že byste si toho všiml.“ 

„Na skladbu dřevin, to znamená, že tu bude víc dřevin suchu odolnějších, tak to jsou 

desítky až stovky let, než uvidíme ten efekt poruchy klimatu. Tedy globální porucha klimatu 

bude mít vliv na naše lesy určitě, ale zatím se to ještě nestihlo naplno projevit, i když jisté 

náznaky tu máme.“ 

Jaké jsou vztahy mezi LLKV a Lesy ČR? 

„Nejsou tam funkční vazby, i když nějaká forma spolupráce existuje. Sousedí s námi, 

ale dělají si úplně něco jiného na svém pozemku.“  

Na jaká zvířata mohu v lázeňských lesích narazit? 

„V lázeňských lesích moc jelenů není, protože se zde vyskytují jen přechodně a 

okrajově, na rozdíl od sousedních oblastí. Běžná zvířata, která tu máme, jsou divoká prasata, 

těch je teď poměrně hodně. Běžně pak srnec obecný, zajíci a v posledních dvaceti letech také 

jelen sika, který dělá velké škody na porostech. Bufloni už jen velmi přechodně. Daňci také 

ne. A pak klasicky, kuna, liška, jezevec apod. V poslední době se zde objevuje i mýval.“ 
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Působí návštěvníci nějakou formu újmy pro les?  

„Pokud je ten objekt méně udržovaný, tak ho ti lidé méně ničí. Všichni, kdo jednou 

byli ve Varech v lázeňských lesích, musí mít vyryté srdíčko či jméno do altánků nebo do 

stromu. Ovšem místní obyvatelé to mají rádi, chodí sem a využívají to k tomu, čemu mají.“ 

Jak funguje v lázeňských lesích těžba? Je nějakým způsobem omezená?  

„Není vůbec omezená, ani v rekreačním lese. Když si srovnáte těžbu na plochu, která 

aktuálně v lázeňských lesích, a i v okolních lesích je, tak vám to vyjde plus mínus stejně, nebo 

jenom o něco málo méně. Přijde mi, že moc velký rozdíl v tom není.“  

Jaké jsou Vaše plány do dalších let v rámci rekreačního využívání lesů? 

„Teď je nový hospodářský plán, který v příštích deseti letech bude. Tam je snad 

zakotvené, že ta změna by neměla být příliš velká, že by to mělo fungovat stejně. Nicméně by 

se mělo o nějaké procento zvýšit podíl listnatých stromů a jedle. Záleží i na politickém vedení 

Karlových Varů, jak se rozhodnou dále ty lesy využívat. Bude záležet, jestli město chce z těch 

lesů brát peníze, nebo je chce udržovat v nějakém slušném stavu. Má se hospodařit efektivně, 

ale krajské město si může dovolit uvažovat o těch lesích, jako o svém zázemí, ne jako 

primárně o plantáži na peníze.“ 
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2 Rozhovory s návštěvníky LLKV 

2.1 Rozhovor s návštěvnicí LLKV 

Lokalita: u Jeleního skoku, 12. 4. 2021 14:30 hod. 

 

Jaký je důvod Vaší návštěvy lázeňských lesů? 

„Důvodem mé návštěvy je zejména příjemná procházka v přírodě. Lázeňské lesy 

Karlových Varů jsou k tomu podle mě ideálním místem, jelikož když mám volnou chvíli, tak 

jsou na dosah a dá se v nich skvěle relaxovat.“ 

Kam nejraději chodíte v lázeňských lesích? 

„Tak asi nejraději mám tu klasickou zprofanovanou trasu, která vede na Jelení skok 

a dá se z ní dojít až k rozhledně Diana. Chodím tudy ráda pěšky, protože člověk postupně 

vyjde z rušného města do klidné přírody, kde se mu naskytne krásný výhled dolů na město.“  

Jaké jsou Vaše nejoblíbenější památky, altány, vyhlídky apod?  

„Památek je v Karlových Varech tolik, že je dost těžké vybrat moji nejoblíbenější, 

ale je to asi Zítkova a Mlýnská kolonáda, pak určitě muzeum Jana Bechera, hotel Thermal 

a Vřídlo. Obecně se mi Karlovy Vary líbí jako celek, jelikož je zde každý dům originálem. 

Z vyhlídek mám nejoblíbenější už jednou zmíněnou vyhlídku z Jeleního skoku a Dianu. No a 

altánů je v Karlových Varech a lázeňských lesích požehnaně, takže z těch mám ráda asi 

Kristýnu, ze které je vidět až na Vřídelní kolonádu anebo Mayerův gloriet.“ 

Jaké jsou Vaše požadavky na druhové složení lesa? 

„Abych pravdu řekla, preferuji spíš smíšené nebo listnaté lesy, které v okolí 

Karlových Varů jsou. Proto jsem ráda, že v poslední době se proti monokulturním lesům 

“bojuje“, jelikož i z historie víme, že na našem území se jen jedno-druhové jehličnaté lesy 

moc nevyskytovaly.“ 

Co považujete za největší nedostatek v lázeňských lesích?  

„Nejspíš to, že jsou v určitých ročních obdobích až moc předimenzované 

návštěvníky, ale chápu, že s tím se nic moc dělat nedá.“ 

 

 

https://www.navylet.cz/cs/cil/vyhlidka-jeleni-skok-mayeruv-gloriet
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Co nového byste vybudovala v lázeňském lese?   

„Se současnou podobou lázeňských lesů jsem spokojená, jen by bylo fajn do 

budoucna zřídit třeba další trasu, nebo udělat ještě nějakou další vyhlídku, ale celkově si 

myslím, že je v nich vše, co má být.“  

Myslíte si, že má současná globální porucha klimatu vliv na lázeňský les? 

„Osobně si myslím, že má vliv celosvětově, a nejen na lesy a už vůbec ne, pouze na 

lesy lázeňské. Je to dle mého názoru velký problém, který se podepisuje na všech složkách 

prostředí.“  

Liší se podle Vás lázeňské lesy od běžných lesů v ČR? 

„Rozhodně ano, protože je zde mnohem více udržovaných cest, naučných stezek, 

altánů, vyhlídek, laviček a dalších věcí, které v běžných lesích spatřujeme minimálně.“ 

Změnily se nějak lesy za posledních 10 až 20 let? Přibylo nebo ubylo něco? 

„Jelikož jsem před 10 lety byla ještě malá, tak neumím moc posoudit, jak se lesy 

změnily za tuto dobu, ale když vezmu zpětně několik let, tak bych řekla, že ano. Na jednu 

stranu se začalo více uvažovat o jejich druhovém složení, dále se vysazují také dřeviny 

odolnější na sucho a obecně se stromy volí vhodněji k místu, kde budou vysazeny. Také je 

dobré, že se v posledních letech víc využívají různé dotace, které vlastníkům lesů pomáhají 

v boji s kůrovcem či jinými problémy, kterým musejí čelit.“ 

 

2.2 Rozhovor s návštěvnicí LLKV 

Lokalita: u Jeleního skoku, 12. 4. 2021 15:00 hod. 

 

Jaký je důvod Vaší návštěvy lázeňských lesů? 

„Ráda v lázeňských lesích relaxuji. Popravdě ani nemám kam jinam jít poblíž do 

přírody. Bydlím tu kousek, tak vemu i psa na procházku.“ 

Kam nejraději chodíte v lázeňských lesích? 

„Chodím na procházky k svatému Linhartu, a to většinou ve všední dny. O víkendech 

chodím tam, kde je nejméně lidí. Už jsem si za ten rok navykla lidi moc nepotkávat.“ 
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Jaké jsou Vaše nejoblíbenější památky, altány, vyhlídky apod?  

„Vyhlídka z Jungmannova altánu, rozhledna Diana, Goethova vyhlídka, vyhlídka 

Karla IV.“ 

Jaké jsou Vaše požadavky na druhové složení lesa? 

„Nemám žádné požadavky. Já se tomu nevěnuji a ani nevidím rozdíl v nějakých 

požadavcích. Nejsem lesník či co.“ 

Co považujete za největší nedostatek v lázeňských lesích?  

„Jednoznačně špatný stav cest. Už je po zimě a pořád není o co stát. Větve, kameny 

na cestě. Jsou ty stezky neupravené, ale co, hlavně že jsem v přírodě.“ 

Co nového byste vybudovala v lázeňském lese?   

„Pro starší lidi, jako jsem i já, by bylo dobré vybudovat více odpočívadel a laviček. 

Často je tu moc lidí a člověk se nechce s nima mačkat.“ 

Myslíte si, že má současná globální porucha klimatu vliv na lázeňský les? 

„Nemyslím si. To je zase nějaká mediální teorie. Já už na televizi ani nekoukám. 

Neznám to teda.“  

Liší se podle Vás lázeňské lesy od běžných lesů v ČR? 

„No to určitě ano. Jsou více upravené a nachází se zde o dost více turistických cest.“ 

Změnily se nějak lesy za posledních 10 až 20 let? Přibylo nebo ubylo něco? 

„Rozloha lesů je více méně stále stejná. V rámci lázeňských lesů je zde vyhlášen od 

25.1.2012 jeden památný strom – Buk zamilovaných.“ 

 

2.3  Rozhovor s návštěvníkem LLKV 

Lokalita: u Jeleního skoku, 12. 4. 2021 15:15 hod 

 

Jaký je důvod Vaší návštěvy lázeňských lesů? 

„Rekreace, fyzická aktivita, odreagování od městského ruchu, randez-vous 

s milovanou osobou.“ 
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Liší se podle Vás lázeňské lesy od běžných lesů v ČR? 

„Lázeňské lesy jsou více udržované a je zde větší podíl listnatých stromů, které jsou 

mnohdy i velmi staré a něco už pamatují.“ 

Kam nejraději chodíte v lázeňských lesích? 

„Nejraději chodím do míst, kde je hezký výhled na okolí, kde je možnost sednout si, 

užít si přírody v klidu.“ 

Jaké jsou Vaše požadavky na druhové složení lesa? 

„Preferuji lesy smíšené, konkrétně v lázeňských lesech bych osobně uvítal břízu, buk, 

lípu a jiné listnáče.“ 

Jaké jsou Vaše nejoblíbenější památky, altány, vyhlídky apod?  

„Rád chodím na vyhlídku Petra Velikého, Goetheho rozhlednu. V létě mám nejraději 

vyhlídku Diana, kde mám možnost si sednout, dát si nějaké občerstvení.“ 

Co považujete za největší nedostatek v lázeňských lesích?  

„Absence rekreačních zón, altánků s lavičkami, nedostatek odpadkových košů.“ 

Co nového byste vybudoval v lázeňském lese?   

„Vybudoval bych síť jasně označených vstupů/výstupů do/z lesa, systém odpadkových 

košů, laviček v určitých intervalech, systém informačních tabulí o lese, ne jenom pro děti ale 

i pro dospělé.“ 

Změnily se nějak lesy za posledních 10 až 20 let? Přibylo nebo ubylo něco? 

„V lesech bohužel přibývá odpadků a další změny vzniklé v souvislosti s aktivitou 

člověka.“ 

 

 

 

 

 

 



26 

 

2.4 Rozhovor s návštěvnicí LLKV 

Lokalita: u Jeleního skoku, 12. 4. 2021 15:40 hod. 

 

Jaký je důvod Vaší návštěvy lázeňských lesů? 

„Vzhledem k současný smutný situaci to tu využívám velmi často z důvodu i svého 

strachu. Nikam nechodím mezi lidi a hlavně necestuji. Tak jsem si dala za cíl to tady 

prozkoumat a provětrat si hlavu.“ 

Kam nejraději chodíte v lázeňských lesích? 

„Tam, kam mě to zrovna napadne. Rozhoduji se na místě. Tedy ve městě, kam kouknu 

tam jdu.“ 

Jaké jsou Vaše nejoblíbenější památky, altány, vyhlídky apod?  

„Byla jsem na Třech křížích, na Dianě, na dalších vyhlídkách. Ty ani nevím, jak se 

jmenují. Na Linhartu, v okolí letiště a pak Svatošky.“ 

Jaké jsou Vaše požadavky na druhové složení lesa? 

„Pěkně namíchaný. Jsou to lesy v lázních, tak to musí být pěkné a působit to hezky. I 

na těch fotkách to vypadá lépe, když se vše zbarví na podzim.“ 

Co považujete za největší nedostatek v lázeňských lesích?  

„No, když jsem byla minula na Třech křížích, tak jsem si všimla velkého množství 

bordelu, láhví pod tamním vyhlídkovým altánem. Myslím v té stráni. Je tam toho žalostně 

dost. Najmula bych nějaké lidi, aby to uklidili. Je to otázka pár hodin práce. Člověk si toho 

fakt všimne. Lidé jsou prasata, ale s tím nic nenaděláme, tak by to měli uklidit aspoň. Pár 

lidí na jeden den sem tam.“  

Co nového byste vybudovala v lázeňském lese?   

„Ty koše by to chtělo. No ty koše bych dala k dispozici.“ 

Myslíte si, že má současná globální porucha klimatu vliv na lázeňský les? 

„Je, teda bylo sucho. Teď zase to jaro není. Stromy to přežijí, ale co my lidi a naše 

psychika. Ten vliv je na vše zkrátka.“ 
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Změnily se nějak lesy za posledních 10 až 20 let? Přibylo nebo ubylo něco? 

„Zrovna lesy jsou něco, co se asi jen tak nemění. Tam něco vykácí, tam zase zasadí. 

Lesy stárnou, tak jako my …“ 

 

2.5 Rozhovor s návštěvnicí LLKV 

Lokalita: Tři kříže, 13. 4. 2021 10:00 hod. 

 

Jaký je důvod Vaší návštěvy lázeňských lesů? 

„Relaxace, odpočinek, pobyt v přírodě, trochu i sportovní výkon.“ 

Kam nejraději chodíte v lázeňských lesích? 

„Mou oblíbenou trasou je cesta od Goethovy vyhlídky přes Tři kříže a k Vřídlu, tím 

se výlet změní i v příjemnou procházku městem s možností občerstvení nakonec.“ 

Jaké jsou Vaše nejoblíbenější památky, altány, vyhlídky apod? 

„Goethova vyhlídka, vyhlídka Karla IV., pak z památek Mlýnská kolonáda a Tržní 

kolonáda.“ 

Jaké jsou Vaše požadavky na druhové složení lesa? 

„Nemám preference, možná se mi listnaté lesy k lázním hodí tak nějak více, ale 

nedokážu vysvětlit proč.“ 

Co považujete za největší nedostatek v lázeňských lesích? 

„Některé části cest nejsou moc dobře udržované a procházka může být pro některé 

osoby náročnější (například část cesty z centra Karlových Varů na rozhlednu Diana). 

Osobně to ovšem nepovažuji za zásadní problém, člověk si prostě může vybrat jinou trasu a 

většina je jich udržována velmi dobře.“ 
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Co nového byste vybudovala v lázeňském lese? 

„Nic významného mne nenapadá. Možná vybudovat více naučných stezek, kde se 

člověk dozví něco navíc a také stezek, kam je vhodné vzít děti – líbí se mi Stezka plná 

strašidel. Někde by se hodilo více laviček a altánků, kde si turista může odpočinout.“ 

Myslíte si, že má současná globální porucha klimatu vliv na lázeňský les? 

„Nejsem si jistá. Myslím, že rozšíření kůrovce v některých lesích v ČR je jedním z 

projevů, ale to se našich lázeňských lesů naštěstí zatím významně nedotklo.“ 

Liší se podle Vás lázeňské lesy od běžných lesů v ČR? 

„Ano, jsou daleko více udržované, trasy jsou přehledněji značené a uzpůsobené pro 

výlety nejen lázeňských hostů (lavičky, odpadkové koše, altánky, naučné tabule, …) - člověk 

v také nich potká více lidí než v běžném lese.“ 

Změnily se nějak lesy za posledních 10 až 20 let? Přibylo nebo ubylo něco? 

„Myslím, že přibyly nové trasy a také některá infrastruktura pro turisty na nich 

(lavičky, odpadkové koše, altánky, naučné tabule, …). Konkrétní složení flóry a fauny 

nedokážu bohužel posoudit. Téma péče o lesy a jejich obyvatele se v posledních letech určitě 

daleko více řeší. Vím, že se pravidelně vysazují nové stromky, a naopak jinde se dřevo těží i 

kvůli problémům s kůrovcem, ale to je asi vše.“ 

 

2.6 Rozhovor s návštěvnicí LLKV 

Lokalita: Tři kříže, 13. 4. 2021 10:30 hod. 

 

Jaký je důvod Vaší návštěvy lázeňských lesů? 

„Mám ráda procházky na čerstvém vzduchu, a navíc moc ráda chodím obdivovat 

krásný výhled na město. Vezmu s sebou psa nebo rovnou celou rodinu a užijeme si příjemnou 

procházku lázeňskými lesy.“ 

 

 



29 

 

Kam nejraději chodíte v lázeňských lesích? 

„Naše rodina nemá žádné konkrétní místo, víceméně je hezky všude. Minulý týden 

jsme vyrazili s celou rodinou na sv. Linhart a moc se nám tam líbilo, jak to tam udělali. Děti 

byly nadšené ze stromových domků. Navíc podél cesty z Linhartu na Dianu je krásná obora, 

kde se dětem líbí tak blízký kontakt se zvířaty.“ 

„Další skvělá trasa je z Goethovy vyhlídky na Tři kříže. Je to sice docela výšlap, tedy 

pokud jdete opačně, ale ten výhled na město stojí za to.“ 

Jaké jsou Vaše nejoblíbenější památky, altány, vyhlídky apod?  

„Rozhodně ty Tři kříže. Ty každopádně. Pak mě ještě napadá sv. Linhart s oborou. 

Jelení skok, ten současný výhled od restaurace na město je naprosto dokonalý. Je to zase 

jiný výhled než třeba z Diany. Poté je moc hezká vyhlídka Karla IV.“ 

Jaké jsou Vaše požadavky na druhové složení lesa? 

„Zdejší listnaté stromy se mi velmi líbí. Na podzim lesy hrají všemi barvami a je to 

typický a velmi krásný obrázek podzimních Varů. Ale jinak vyloženě požadavek na druhové 

složení lesa nemám. Ať to zůstane, tak jak to je, přesně tak mi to totiž vyhovuje.“ 

Co považujete za největší nedostatek v lázeňských lesích?  

„O víkendech je to něco hrozného. V lesích je velmi mnoho lidí. Bohužel to také pak 

podle toho přesně vypadá. Na některých místech se hromadí spoustu odpadků, ty PET láhve, 

obaly od sušenek, kapesníky a vajgly od cigaret. Dále mi vadí i ti namyšlení lidé, kteří si 

myslí, že socializaci psa vytvoří volným pobíháním, který pak doráží na toho mého psa. 

Navíc, pokud máte s sebou malé dítě, bývá to i velmi nebezpečné. Něco jiného je pes bez 

vodítka, ale vychovaný. Proti tomu opravdu nic nemám.“ 

Máte jako návštěvnice zdejších lesů nějaké podněty či připomínky pro organizaci 

LLKV? Co byste změnila nebo pochválila? 

„Určitě bych uvítala ještě nějakou novou stezku. Každopádně by se hodilo umístit 

nějaké ty koše poblíž centra a u vstupů do lesa. Dále by se mi líbilo více naučných cedulí, 

např. jaké rostliny můžeme v lesích najít atd. A dle mého by bylo skvělé konečně zprovoznit 

i tu lanovku na Dianu. Chodit ten kopec pěšky je s malými dětmi opravdu náročné.“ 
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2.7 Rozhovor s návštěvnicí LLKV 

Lokalita: Tři kříže, 13. 4. 2021 11:00 hod. 

 

Jaký je důvod Vaší návštěvy lázeňských lesů? 

„Turistika, pozorování přírody, procházka se psem a pak čerstvý vzdoušek.“ 

Jaké jsou Vaše nejoblíbenější památky, altány, vyhlídky apod?  

„Tady, Diana, Jelení skok, vyhlídka Petra I., okolí kolem galerie a Richmondu a pak 

ten směr k Imperialu. To jsem ještě toho hodně zapomněla.“ 

Jaké jsou Vaše požadavky na druhové složení lesa? 

„Vím, že třeba smrk nemá hluboké kořeny, a pak se děje to, co se děje. Přijde vichřice 

a je to rozlámané, jak párátka. A teď i ten kůrovec řádí. Dala bych tady střídavě smrk a buk, 

či dub. Vypadá to lépe a ten smrk si můžou pěstovat jinde, kde ho můžou těžit a prodávat.“  

Co považujete za největší nedostatek v lázeňských lesích?  

„Asi největším nedostatkem shledávám nedostatek odpadkových košů, zejména 

v blízkosti města, kam chodí hodně lidí, a ti pak mají tendenci se odpadků zbavovat tím, že 

jej prostě vyhodí v lese. Dále by se mohly vybudovat další lavičky při cestách, ale to je jen 

nápad. Je jich tu i tak dost na to, že je to les.“  

Myslíte si, že má současná globální porucha klimatu vliv na lázeňský les? 

„Má to vliv na všechno. Na každou část přírody i člověka všude po světě. Lidé se tak 

chovají k přírodě a ona nám to vše vrací. Nemám už žádné iluze o lidech.“ 

Změnily se nějak lesy za posledních 10 až 20 let? Přibylo nebo ubylo něco? 

„Působí to i s tím vývojem více modernějším dojmem. Upravenější. Přibylo turistů, 

odpadků a ubylo míst, které byla nevyužívaná.“ 
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2.8 Rozhovor s návštěvníkem LLKV. 

Lokalita: u Puppu, 13. 4. 2021 14:15 hod. 

 

Jaký je důvod Vaší návštěvy lázeňských lesů? 

„Rekreace je tu úžasná, plno cestiček a když se ztratíte, tak vás vždy nějaká zavede 

na zajímavé místo. I ty tabule, které informují mají pěkně udělané. Je vidět, že to městu a 

lesům není jedno, jak to tu vypadá. Oni věděli dříve, proč to tu vybudovali. Člověk zde čerpá 

klid a jakousi vnitřní hygienu. Zkrátka když nikam jinam nemůžu a nechci, jdu na terapii 

sem.“  

Kam nejraději chodíte v lázeňských lesích? 

„Pravidelně pořádám pěší túry kolem centra města a občas se vydám autobusem i 

na letiště. Tam pak pokračuju pěšky přes Vítkovku dolů k Richmondu. Nahoru si vyjedu a 

pak jdu hezky dolu po svých.“ 

Jaké jsou Vaše nejoblíbenější památky, altány, vyhlídky apod?  

„Tak ta Vítkovka, Diana, a kdysi to byly i Tři kříže. Teď už kvůli chůzi tam nevylezu.“ 

Jaké jsou Vaše požadavky na druhové složení lesa? 

„Mně se líbí vše. Hlavně aby to bylo hezky zarostlé.“  

Co považujete za největší nedostatek v lázeňských lesích?  

„Místama je do dost strmé na chození, tak i nějaké to zábradlí do vstupů do lesa by 

se hodilo. Jinak nejsem typ člověka, který si stěžuje na něco, jako ostatní lidi.“  

Máte jako návštěvník zdejších lesů nějaké podněty či připomínky pro organizaci 

LLKV? Co byste změnil nebo pochválil? 

„No ty cesty více udržovat pro pěší rekreaci.“  

Myslíte si, že má současná globální porucha klimatu vliv na lázeňský les? 

„Nevím, jestli tomu věřím, ale něco na tom pravdy bude. Když vidím, co vše létá do 

vesmíru, samá letadla, igelitky v mořích, a i tady v lesích po nějakých lidech je pěkný bordel, 

tak se už nedivím. Teď máme vlhčí rok a nástup jara a já to připisuju i ke snížené mobilitě 

lidí a menším těm výparům, myslím že je to ten oxid uhličitý.“  
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Změnily se nějak lesy za posledních 10 až 20 let? Přibylo nebo ubylo něco? 

„Více se o to ti pracovníci starají. Sem tam spadne ten strom nebo ho vykácí, ale pak 

tam člověk jde a už tam je vysázeno něco nového. Pořád vidím v lesích nějaký brigádníky, 

jak tam hrabou, řežou. Tak jim to není jedno, a to je dobře.“ 

 

2.9 Rozhovor s návštěvníkem LLKV 

Lokalita: u Puppu, 13. 4. 2021 14:30 hod. 

 

Jaký je důvod Vaší návštěvy lázeňských lesů? 

„Chodím sem, abych se doma nezbláznil a nemůžu pořad koukat na televizi. Ale 

opravdu teď: Relaxuji zde, protože bydlím ve věžáku ve Starý Roli a tam co každý den.“  

Kam nejraději chodíte v lázeňských lesích? 

„Víte, že mi to je jedno. Vždy zajdu někam jinam. V létě chodím do vzdálenějších 

míst, kde není tolik lidí a teď, když je zima ještě, tak zajdu sem. Je tu blízko autobus a město.“ 

Jaké jsou Vaše nejoblíbenější památky, altány, vyhlídky apod?  

„Ty Tři kříže, Diana, Linhart jsou známý.“ 

Jaké jsou Vaše požadavky na druhové složení lesa? 

„Rozhodně se mi líbí buky, duby, jedle. Patří to do zdejší krajiny. Jsou to stromy 

často starý a mají pěkný kmeny. Pak dál když chodím, tam už jsou klasicky smrkáče, ale ty 

tam patří do vyšších poloh. Zde si to neumím představit moc, i když je to tak půl napůl tady.“ 

Co považujete za největší nedostatek v lázeňských lesích?  

„Nic. Jsem spokojený. Ať to zůstane tak jak je a nehorší se to.“ 

Co nového byste vybudoval v lázeňském lese?   

„Možná bych tu dal ještě informační tabuli pro turisty. Hodilo by se to i v ruštině 

určitě.“ 

 

 



33 

 

Myslíte si, že má současná globální porucha klimatu vliv na lázeňský les? 

„Myslím si, že antropogenní faktor má vliv na poruchu klimatu, která následně 

negativně ovlivňuje i lázeňský les. Pamatuji si i v devadesátkách ten úhyn celých lesů 

v Krkonoších a myslím, že i tady v Krušných horách to bylo, nebo i je pořád vidět. Jsou teď 

lepší technologie, ale myslím si, že se měl už dávno začít řešit tenhle problém. Lesy a ta 

správa se musí naučit přizpůsobovat tý změně, suchu a těm vichřicím. Ty tu často řádí, 

nepamatuji, že by v minulosti jich bylo tolik za sebou, a i ten les je sem tam poničený a 

nevypadá to hezky. Změnu počasí v posledních desetiletích vnímám jako tu globální 

poruchu, jak jste se mě ptal. To je průser.“  

Změnily se nějak lesy za posledních 10 až 20 let? Přibylo nebo ubylo něco? 

„No v důsledku počasí se to mění. Mnoho lidí to ani nepozná, když se v tom 

nepohybují, ale vidím pořad někde něco vyvráceného. Jinak je to pořád stejný. Já už ani 

nemám ponětí, protože to vše tak rychle utíká ty roky…“ 

 

2.10 Rozhovor s návštěvníkem LLKV 

Lokalita: Goethova vyhlídka, 16. 4. 2021 16:40 hod. 

 

Jaký je důvod Vaší návštěvy lázeňských lesů? 

„Odpočinek od lidí, vyhlídky na panoramata, čerpání energie do dalšího pracovního 

týdne.“ 

Kam nejraději chodíte v lázeňských lesích? 

„No podívejte, je toho tady tolik, že jsem každý výlet někde jinde. Ale kam opravdu 

chodím častěji? Rád chodím na vyhlídku Petra Velikého, Goetheho rozhlednu. V létě mám 

nejraději vyhlídku Diana, kde mám možnost si sednout a dát si nějaké občerstvení. Teď jsem 

četl, že na Goethovce je nově opravená kavárna, tak to udělali dobře. Starají se o to, a jsem 

rád, že mám možnost mít tak krásné lesy na dosah ruky.“  

Jaké jsou Vaše nejoblíbenější památky, altány, vyhlídky apod?  

„To už se mě ptáte na to stejné, co jsem vám řekl. Vyhlídky a rozhledny to je moje.“ 
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Jaké jsou Vaše požadavky na druhové složení lesa? 

„Taková všehochuť všeho není špatná. Rozhodně, aby se nestávalo, že bude všude 

smrk. To se mi nelíbí a není to ani dobré. Se smrkem jsou problémy.“ 

Co považujete za největší nedostatek v lázeňských lesích?  

„Jsem tu spokojený. Někteří lidé, kdyby se chovali slušně v přírodě, tak by to tomu 

neuškodilo.“ 

Co nového byste vybudoval v lázeňském lese?   

„Časem by se mohly rozšířit stezky pro turisty a najít další zajímavá místa, které lesy 

můžou ještě nabídnout.“ 

Myslíte si, že má současná globální porucha klimatu vliv na lázeňský les? 

„Myslím si, že to má vliv na lesy, ale nedokážu vám přesně teď říct jaký. Určitou roli 

v tom bude hrát kůrovec a smrk asi.“ 

Změnily se nějak lesy za posledních 10 až 20 let? Přibylo nebo ubylo něco? 

„Kácí se tu dost, ale je to pochopitelné. Ten les se dříve sázel nějakým způsobem, a to 

smrkem především. Ten se vylamuje a je náchylný i vůči těm parazitům. V loni jsem byl 

v Krkonoších a co tam se děje, to se ani nedá srovnat s náma. Já tomu moc nerozumím, 

z toho jejich pohledů lesníků, ale asi to budou muset časem vše vykácet, kde je jen ten smrk. 

Mají ještě dost práce před sebou a klobouk dolu před lesníkama.“ 

 

2.11 Rozhovor s návštěvníkem LLKV 

Lokalita: Goethova vyhlídka, 16. 4. 2021 17:00 hod. 

 

Jaký je důvod Vaší návštěvy lázeňských lesů? 

„Potřebuji chodit, takže mám nějaký zdravotní důvod.“ 

Kam nejraději chodíte v lázeňských lesích? 

„Sem na Goethovku. Dám si tu kafe a někdy i něco k jídlu. Je to můj pravidelný rituál 

už.“ 
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Jaké jsou Vaše nejoblíbenější památky, altány, vyhlídky apod?  

„Goethovka, Vítkovka a v létě si vyjedu lanovkou na Dianu.“ 

Jaké jsou Vaše požadavky na druhové složení lesa? 

„Nemám žádné požadavky. Jen ať to neničí nikdo.“ 

Co považujete za největší nedostatek v lázeňských lesích?  

„Už mi dost vadí, jak to tady vše těží a plundrují. U letiště to vše vykáceli a já nechápu 

proč. Vypadá to otřesně. Nevím, proč to dělají.“  

Máte jako návštěvník zdejších lesů nějaké podněty či připomínky pro organizaci 

LLKV? Co byste změnil nebo pochválil? 

„Spíše bych dal zákaz tý těžby a kontroloval bych lidi. Jsou to prasata a nechovají 

se dobře.“ 

Myslíte si, že má současná globální porucha klimatu vliv na lázeňský les? 

„To ani nevím co je. Já na televizi nekoukám.“ 

Změnily se nějak lesy za posledních 10 až 20 let? Přibylo nebo ubylo něco? 

„Je více peněz na tu údržbu a taky to tady vypadá. Mnoho se toho opravilo a otevřelo 

pro lidi.“ 

 

2.12 Rozhovor s návštěvníkem LLKV 

Lokalita: sv. Linhart, 17. 4. 2021 13:00 hod. 

 

Jaký je důvod Vaší návštěvy lázeňských lesů? 

„Bydlím tu kousek, tak 15 minut pěšky. Udržuji si zbytky kondičky, tak sem chodím 

na procházky.“ 

Kam nejraději chodíte v lázeňských lesích? 

„Pořád dokola na ty samý místa. S vnoučaty teď chodíme koukat na jeleny a zvířátka. 

Líbí se jim tu, a i autem je to tady pohodlný, když je ošklivě, což je teď pořád.“ 
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Jaké jsou Vaše nejoblíbenější památky, altány, vyhlídky apod?  

„Obora se zvířaty, různá ty odpočinková místa s lavičkou. Ve městě to je Diana, Tři 

kříže a pak už centrum města. To ale už lesy nejsou…“ 

Jaké jsou Vaše požadavky na druhové složení lesa? 

„Mně se právě líbí, kolik je tu buků a těch listnatých stromů. Zejména u Puppu a 

celkově kolem té historické části města. Lépe to na mě působí, než když vyjedu někam 

k Jáchymovu, nebo mimo Vary, kde jsou samé smrky a je to takové vše na stejné brdo. Asi 

by to tak mělo zůstat, ty smrky se mi sem do lesů moc nehodí. A i na podzim jsem chodím 

více.“ 

Co považujete za největší nedostatek v lázeňských lesích?  

„Nic. Nevím.“ 

Co nového byste vybudoval v lázeňském lese?   

„To nechám na jiných.“ 

Myslíte si, že má současná globální porucha klimatu vliv na lázeňský les? 

„Tento fenomén, jak říkáte, je určitě patrný. Znám tyto lesy už skoro 60 let, co jsem 

se tady narodil. A když se podívám okolo, tak tolik se tu nikdy nekácelo. Nevěděl jsem proč, 

až pak mi nějaký zřízenec, co tady pracuje, řekl, že je to důsledkem suchých roků a kůrovce. 

Zamyslel jsem se nad tím a dávalo mi to smysl. U nás na zahradě v létě 2018 myslím, že to 

byl tento rok, chcíply ovocné stromky a odešel mi i živý plot, jaké bylo sucho, a zalévat jsem 

to nezvládl.“ 

Změnily se nějak lesy za posledních 10 až 20 let? Přibylo nebo ubylo něco? 

„Více se tu investuje do dětí. Hřiště a lanové centrum je dobrá věc. Jde to vše s dobou. 

My starý se už sem nehodíme…“ 
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2.13 Rozhovor s návštěvnicí LLKV 

Lokalita: sv. Linhart, 17. 4. 2021 13:15 hod. 

 

Jaký je důvod Vaší návštěvy lázeňských lesů? 

„S dětmi někam musím chodit, když vše zavřeli.“ 

Kam nejraději chodíte v lázeňských lesích? 

„Zatím jsme tu podruhé a ani nevím o dalších místech popravdě.“ 

Jaké jsou Vaše nejoblíbenější památky, altány, vyhlídky apod?  

„Lidé mluví o Dianě a té lanovce, tak až to bude otevřený vemu děti a půjdeme se 

tam podívat. Docela mě to i zajímá, jak to tam vypadá. Zase něco nového aspoň.“ 

Jaké jsou Vaše požadavky na druhové složení lesa? 

„Jsem městský člověk a jsem vděčná za vše. Jste na mě nějaký moc odbornej. Nemůžu 

říct…“ 

Co považujete za největší nedostatek v lázeňských lesích?  

„Parkoviště je dost plné, ale je víkend tak to chápu. Jinak čekáme až to otevřou 

abychom si tu jako lidi sedli k čaji nebo pivku.“ 

Co nového byste vybudovala v lázeňském lese?   

„Ať se zaměří na ty děti. Hřiště, nějaké hry pro ně.“ 

Myslíte si, že má současná globální porucha klimatu vliv na lázeňský les? 

„Nevěřím na globální oteplování. Je to nesmysl. Počasí se mění a myslím si, že to 

oteplování je zase nějaká vymyšlená ideologie.“  

Změnily se nějak lesy za posledních 10 až 20 let? Přibylo nebo ubylo něco? 

„To jsem nikdy neřešila ani to nesleduji. Vše se ale mění, tak možná i tady to bylo 

jiný.“ 
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2.14 Rozhovor s návštěvníkem LLKV 

Lokalita: sv. Linhart. 17. 4. 2021, 13:30 hod. 

 

Jaký je důvod Vaší návštěvy lázeňských lesů? 

„Chodím sem sportovat, běhat, načerpat sílu a provětrat si hlavu.“ 

Kam nejraději chodíte v lázeňských lesích? 

„Když chodím běhat, tak to proběhnu skrz na skrz. Při klidné procházce dělám túru 

od Doubí směrem k přehradě a beru to do Březový a pak zpátky.“ 

Jaké jsou Vaše nejoblíbenější památky, altány, vyhlídky apod?  

„O památky se moc nezajímám. Potřebuji dobré stezky na běhání a místy lavičku, 

kde si odpočinu. Ale jo máte pravdu, je tady pořád něco na každém rohu.“ 

Jaké jsou Vaše požadavky na druhové složení lesa? 

„Hlavně aby byl les čistej a uklizenej od popadaných větví. Myšleno na těch cestách. 

Jinak je pro mě strom jako strom. Neřeším takové věci opravdu.“ 

Co považujete za největší nedostatek v lázeňských lesích?  

„Bylo by dobré do budoucnosti zpřístupnit více cest pro lidi. Jinak nevím.“ 

Máte jako návštěvník zdejších lesů nějaké podněty či připomínky pro organizaci 

LLKV? Co byste změnil nebo pochválil? 

„Někdy mi vadí ty lidi, jak křičí a mají neukázněný děti, kteří všude běhají. A ten 

podnět bych viděl, aby ty cesty se udržovaly ještě mnohém lépe, ale i tak to je teď dobrý.“ 


